
Oświadczenie złożone 
przez senatora Sławomira Preissa 

na 15. posiedzeniu Senatu 
w dniu 6 lipca 2012 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra spraw wewnętrznych Jacka Cichockiego 

W związku z podpisaną przez prezydenta RP dnia 03 lipca 2012 r. ustawą o zmianie ustawy o 
dokumentach paszportowych zwracam się do Pana Ministra o przedstawienie projektu kolejnej zmiany tej 
ustawy. 

W mojej ocenie zmianie powinien ulec art. 13 ust. 2, który stanowi: „Przy składaniu wniosku o wydanie 
dokumentu paszportowego osobom, o których umowa w ust. 1, jest wymagana obecność osoby małoletniej, 
która ukończyła pięć lat oraz osoby ubezwłasnowolnionej całkowicie”. Uważam, że art. 13 ust. 2 powinien 
otrzymać następujące brzmienie: „Przy składaniu wniosku o wydanie dokumentu paszportowego osobom, o 
których mowa w ust. 1, jest wymagana obecność osoby małoletniej, która ukończyła sześć lat oraz osoby 
ubezwłasnowolnionej całkowicie”. 

Uważam, że nieracjonalne jest wskazanie obowiązkowej obecności małoletnich pomiędzy piątym a 
szóstym rokiem życia przy składaniu wniosku o paszport. Obecna ustawa zwalnia z tego obowiązku 
małoletnich do piątego roku życia, zaś po piątym roku życia a przed szóstym – nie. Pragnę zauważyć, że 
małoletni z obu grup wiekowych otrzymają taki sam paszport, czyli z okresem ważności wynoszącym pięć 
lat, z jedną cechą biometryczną w postaci wizerunku twarzy i bez zapisu linii papilarnych. 

Zgodnie z rozporządzeniem Parlamentu Europejskiego i Rady (WE) nr 444/2009 z 2009 r. zmieniającym 
rozporządzenie Rady (WE) nr 2252/2004 w sprawie norm dotyczących zabezpieczeń i danych 
biometrycznych w paszportach i dokumentach podróży wydawanych przez państwa członkowskie, na 
podstawie art. 1 ust. 2a, który określa, kto jest zwolniony z obowiązku pobierania odcisków palców, w Polsce 
cechy biometryczne w postaci odcinków linii papilarnych pobierane są od osób od szóstego roku życia, w 
czteroletnim okresie przejściowym od dnia 26 czerwca 2009 r. Nie ma więc racjonalnego uzasadnienia 
obecności wymienionej wcześniej grupy wiekowej. Sądzę, że posłowie wnoszący projekt zmiany ustawy 
powinni zmienić również wskazany artykuł.  

Obecnie nie mamy jeszcze sprawozdania Komisji Europejskiej dotyczącego pobierania odcisków linii 
papilarnych – art. 5a rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (WE) – w którego następstwie może 
zmienić się grupa wiekowa, od której będą pobierane informacje odnośnie do cech biometrycznych, i być 
może wystąpi konieczność kolejnej nowelizacji ustawy paszportowej 

Proszę Pana Ministra o rozważenie wprowadzenia kolejnej zmiany tej ustawy. 
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